



**SECRETARIAT OF THE CONFERENCE ON INTERACTION  
AND CONFIDENCE BUILDING MEASURES IN ASIA**

**СЕКРЕТАРИАТ СОВЕЩАНИЯ ПО ВЗАИМОДЕЙСТВИЮ  
И МЕРАМ ДОВЕРИЯ В АЗИИ**

**№SOC/711**

*Enclosure:  
as stated,  
on 19 p.*

The Secretariat of the Conference on Interaction and Confidence Building Measures in Asia (CICA) presents its compliments to the CICA Member States and has the honour to forward the information material for and modalities of the review of the implementation of confidence building measures in the CICA human dimension at the Senior Officials Committee meeting on 27 June 2024.

The Secretariat avails itself of this opportunity to renew to the CICA Member States the assurances of its highest consideration.

Astana, 12 June 2024



**MEMBER STATES  
OF THE CONFERENCE ON INTERACTION AND  
CONFIDENCE BUILDING MEASURES IN ASIA**



**SECRETARIAT OF THE CONFERENCE ON INTERACTION  
AND CONFIDENCE BUILDING MEASURES IN ASIA**

**СЕКРЕТАРИАТ СОВЕЩАНИЯ ПО ВЗАИМОДЕЙСТВИЮ  
И МЕРАМ ДОВЕРИЯ В АЗИИ**

**№SOC/711**

*Приложение:  
упомянутое,  
на 19 л.*

Секретариат Совещания по взаимодействию и мерам доверия в Азии (СВМДА) свидетельствует свое уважение государствам-членам СВМДА и имеет честь препроводить информационный материал для обзора реализации мер доверия в человеческом измерении на заседании Комитета старших должностных лиц 27 июня 2024 года и модальности обзора.

Секретариат пользуется случаем, чтобы возобновить государствам-членам СВМДА уверения в своем весьма высоком уважении.

город Астана, 12 июня 2024 года



**ГОСУДАРСТВА-ЧЛЕНЫ  
СОВЕЩАНИЯ ПО ВЗАИМОДЕЙСТВИЮ И  
МЕРАМ ДОВЕРИЯ В АЗИИ**

Қосымша:  
аталған, 19 н.

Азиядағы өзара іс-қимыл және сенім шаралары кеңесінің (Азия Кеңесінің) Хатшылығы Азия Кеңесіне мүше мемлекеттерге өзінің зор ілтипатын білдіреді және 2024 жылғы 27 маусымда Аға лауазымды тұлғалар комитетінің отырысында Азия Кеңесінің адами өлшеміндегі сенім шараларын іске асыруға шолудың ақпараттық материалы мен тәсілдерін жолдауды өзіне мәртебе санайды.

Хатшылық осы мүмкіндікті пайдалана отырып, Азия Кеңесіне мүше мемлекеттерге өзінің зор ілтипатын тағы да растайды.

Астана қаласы, 2024 жылғы 12 маусым

**АЗИЯДАҒЫ ӨЗАРА ІС-ҚИМЫЛ ЖӘНЕ  
СЕНІМ ШАРАЛАРЫ КЕҢЕСІНЕ МҮШЕ  
МЕМЛЕКЕТТЕР**



---

**Secretariat**

**Information material on the implementation of confidence building  
measures in the CICA human dimension in 2021–2024  
(for the Senior Officials Committee meeting on 27 June 2024)**

**Introduction**

The implementation of confidence building measures in the human dimension is an important tool for achieving the goals of CICA to ensure peace, diversity and prosperity in Asia. In the face of global turbulence, fostering dialogue between cultures and civilizations, promoting tolerance and inclusiveness, and encouraging people-to-people contacts have become increasingly important for enhancing trust among the Member States and expanding CICA interactions.

In accordance with para.1.8 of the CICA Catalogue of Confidence Building Measures (CBMs) and the Senior Officials Committee (SOC) decision (SOC/2022-II/DEC/1) of 15 June 2022, the Kazakh Chairmanship initiated the review of implementation of CBMs in the human dimension in 2021-2024 at the SOC meeting on 27 June this year in the form of a “thematic discussion”. This document seeks to provide the CICA Member States with information material that will facilitate such a discussion.

**Concept paper in the human dimension**

The updated CICA Catalogue of Confidence Building Measures of October 2021 does not provide for individual priority areas in the human dimension. CBMs under this dimension are carried out based on paragraphs 2.5.1-2.5.9.

Currently, the human dimension is coordinated by Uzbekistan and co-coordinated by India, Kazakhstan, China and Kyrgyzstan. Until 2020,

Kazakhstan was the coordinator of the human dimension and Kyrgyzstan was the co-coordinator.

***Concept paper approval process:***

The first draft of the updated concept paper in the human dimension was prepared by Uzbekistan as the coordinator of the human dimension in May 2021 and was subsequently carefully reviewed by the co-coordinators and finalized by the CICA Member States.

Between May 2021 and September 2022, 9 Member States submitted their comments to the draft updated concept paper (co-coordinators – China, India, Kazakhstan and Kyrgyzstan, as well as other Member States – Bahrain, Jordan, Iraq, Russia and Türkiye) containing 16 proposals. After the Specialized Working Group (SWG) finalized the document, it was approved by the SOC on 11 October 2022 (available at the CICA website at <https://s-cica.org/docs/4941486516514f2c89a962.pdf>).

The action plan in the human dimension for 2023-2024 was updated at the initiative of Uzbekistan in May 2021 and finalized by the Member States in April 2023 (available at the CICA website at <https://www.s-cica.org/docs/15999249566662aa8544724.pdf>). Compared to the previous action plan, the current plan contains the initiatives of the Chairmanship of Kazakhstan, President K.Tokayev, announced at the Sixth CICA Summit in 2022, including the Rally of Volunteer Movement Leaders of the CICA Countries under the auspices of the Youth Council in Astana and the creation of the Partnership Network of Leading CICA Universities.

Moreover, the Member States supplemented the action plan with areas for exchanging experience in science, technology and education, supporting national human rights institutions, holding a meeting of the Dialogue of Women Leaders of the CICA Member States, as well as cooperating in the field of cultural heritage, including the production of a film and organization of exhibitions to promote the national cultures of the Member States.

## Events held in the human dimension

Since 2021 till June 2024, the Member States held 7 events in the human dimension, another 4 events are planned for the second half of this year (Table 1). An important contribution to the CBM implementation is made by regular meetings of the CICA Youth Council.

**Table 1. Events held in the human dimension from 2021 to 2024**

Year	Qty	Title	Organizer, dates
2021	3	1. International Videoconference on “The Role of Youth in Countering Radicalism, Extremism and Terrorism”	Uzbekistan (online, 18.02.2021)
		2. Fourth Meeting of the CICA Youth Council	Kazakhstan (online, 18.06.2021)
		3. Seminar on “Transformation of Education in the Time of Pandemic: Cooperation among CICA Countries”	Kazakhstan (online, 28.06.2021)
2022	1	1. Fifth Meeting of the CICA Youth Council in Astana	Kazakhstan, (hybrid, 14-15.07.2022)
2023	3	1. Working session within the framework of the International Volunteer Forum “Prospects for the Development of Volunteering in the CICA Countries” in Astana	Kazakhstan, (hybrid, 20-21.06.2023)
		2. CICA Youth Development Forum (as part of promoting the activities of the CICA Youth Council), Beijing	China, (hybrid, 31.08.2023)
		3. Sixth Meeting of the CICA Youth Council, Samarkand	Uzbekistan, (hybrid, 10/12-13/2023)

2024	As of June 2024, no events have taken place in the human dimension. By the end of 2024, the following events are planned:	
	1. CICA event in the field of volunteering, panel session “Promoting Volunteerism for Sustainable Development in the CICA Area” within the framework of the IX International Youth Forum “Eurasia Global”, Orenburg.	Russia
	2. Rally of Volunteer Movement Leaders of the CICA Countries under the auspices of the Youth Council (and meeting of the Youth Council at the ministerial level), Astana.	Kazakhstan
	3. Panel session for CICA Member States within the International Forum of Civil Participation #WEARETOGETHER, Moscow	Russia
	4. CICA seminar “Exchange of Experience on Volunteering in the CICA Area”	Russia

Based on the events that took place during the above-mentioned period, the active organizer countries (coordinators and co-coordinators of the human dimension) should be highlighted. For example, Kazakhstan, as co-coordinator of the human dimension and the Chair of the Youth Council, organized 4 events, Uzbekistan as coordinator – 2 events, China as co-coordinator – 1 event.

Of the 4 events planned for 2024, 3 events are to be organized by Russia and 1 event by Kazakhstan as the Chair of the CICA Youth Council.

***The following positive aspects of these events include:***

*Active participation of CICA states*

Despite the impact of the pandemic, many events took place with a high turnout of participants. For example, the Sixth Meeting of the Youth Council (Uzbekistan) was attended by more than 100 participants from 17 Member States. The Youth Development Forum (China) was attended by about 100 delegates from 18 CICA countries. The Fifth Meeting of the Youth Council in 2022 (Kazakhstan) brought together a large number of representatives of

government agencies and youth associations of Member States in a hybrid format.

### *Relevance*

- Regularity of meetings of the Youth Council (4th, 5th meetings – Kazakhstan, 6th – Uzbekistan), the initiative to hold the Youth Development Forum (China), as well as important recommendations of the above-mentioned conferences demonstrate the relevance of CICA for the Member States in the development of youth policy and the study of modern problems for the benefit of youth.
- The seminar on “Transformation of Education in the Time of Pandemic: Cooperation among CICA Countries” organized by Kazakhstan provided an opportunity for educational institutions of the Member States to exchange views on overcoming difficulties in transforming the educational system to an online format in a pandemic.
- Uzbekistan held the international video conference on “The Role of Youth in Countering Radicalism, Extremism and Terrorism” allowing participants to share progressive experiences in countering the radicalization of young people.

### **New initiatives in the human dimension**

#### ***Partnership Network of Leading Universities (PNLU)***

This initiative was presented in October 2022 at the Sixth CICA Summit by President of Kazakhstan K.Tokayev. The Concept Paper of the PNLU, developed by the Ministry of Science and Higher Education of Kazakhstan, was supported by the CICA Member States and formed the basis for the draft Memorandum on the Establishment of the PNLU. Experts from Member States actively participated in drafting the Memorandum during online experts meetings in November 2023 and February 2024. The areas of interaction under the Memorandum have been significantly expanded. As a result, the text of the Memorandum was approved at the SOC meeting (SOC Decision SOC/2024-I/DEC/1 of 14 March 2024) and recommended for the adoption by the Ministerial Council (MC). An online inauguration of the PNLU, involving the



rectors of nominated universities, is currently being planned as part of the MC meeting following the adoption of the Memorandum.

The active participation of Member States in the discussions related to the Concept Paper and the Memorandum on the Establishment of the PNLU demonstrates their interest in making use of the CICA platform for cooperation among universities, including the exchange of best practices, academic mobility of professors and students, joint research and other activities.

### ***Volunteering***

During the Sixth CICA Summit, the Presidents of Kazakhstan and Russia put forward initiatives to use the Conference to promote volunteering and implement relevant projects. In 2023, Russia proposed to adopt the CICA Ministerial Statement on Promoting Volunteerism. The initiative received widespread support from Member States, and the CICA MC adopted the Statement on Promoting Volunteerism for Sustainable Development at its informal meeting in New York on 21 September 2023. The document reflects the commitment of the CICA Member States to support volunteering, particularly among youth, as a means of encouraging active participation in public life. The Statement's adoption provided a strong political impetus for a completely new direction in CICA's activities.

In accordance with the Statement, a special section on volunteering has been created on the CICA Secretariat's website featuring the policies, strategies, research and best practices of Member States related to this field. The modalities for using the section were clarified by the SOC decision in March 2024.

Kazakhstan, along with Russia, actively promotes volunteering in CICA. In June 2023, a panel session on the development of volunteering was held as part of the International Volunteer Forum in Astana. In 2024, Astana will host the Rally of Volunteer Movement Leaders under the auspices of the ministerial-level Seventh Meeting of the CICA Youth Council.

Under the CICA Plan of Implementation of CBMs for 2024, three additional events on volunteering are scheduled by year-end, at Russia's initiative.

The active engagement and participation of Member States in volunteering activities demonstrates the increased importance that Member States place on the development of equitable and sustainable societies with broad civic participation. Advancing volunteering at the CICA platform will undoubtedly foster new opportunities and initiatives for the collective improvement of people's lives while enhancing the solidarity among those who share common values.

### ***Women's rights***

Amidst global challenges like slowing economic growth, climate change, regional conflicts and a complex situation in Afghanistan, Member States have increased their focus on the protection of the rights of women and girls.

This is evidenced by the inclusion of women's empowerment in the Decision of the Sixth Plenary Session of the CICA Business Council and the draft Annual Plan of the CICA Think Tank Forum for 2024 (pending approval at the forthcoming SOC meeting).

At the Sixth Plenary Session of the CICA Business Council, held in a hybrid format in Astana on 13 November 2023, Head of Office a.i. of UN Women Kazakhstan Dina Amrisheva presented an informative report on the role of women's entrepreneurship in renewable energy, green finance and food security.

Additionally, this plenary session decided to include the topic of women's empowerment in small and medium enterprises across the CICA region in the agenda of the Seventh Plenary Session of the Business Council.

Seeking opportunities for cooperation in gender equality has also been covered during the online meeting between the CICA Secretary General and UN Resident Coordinators in Kazakhstan in January 2024, as well as at the meeting between the CICA Secretary General and Regional Director for UN Women Asia and the Pacific Alia El-Yassir in Bangkok in April 2024.

Given the cross-platform nature of women's rights in addressing various social issues and the progress made by Member States, the issue of women's rights is

now becoming a key focus area for Member States' efforts in the human dimension and requires enhanced synergies among CICA advisory bodies.

On the other hand, statistics on events conducted under the human dimension show that, despite several positive developments in new directions for implementing confidence building measures in this dimension, the human dimension currently lags behind the economic dimension, the new challenges and threats dimension, and the environmental dimension in terms of the number of events conducted.

In addition, areas outlined in the Action Plan, such as “science and technology” and “cultural heritage”, have not yet been addressed at all. This is especially the case for “cultural heritage” even though the Action Plan covers this topic in 7 out of a total of 15 items.

### **General conclusions**

The broadened range of themes, thorough preparation, active participant engagement and positive feedback from various human dimension events can be indicative of CICA's relevance and the increased interest of Member States in using it to bolster cooperation in the human dimension.

As information technologies develop rapidly, along with the abundant human resources and rich cultural and civilizational assets at the disposal of the CICA Member States, the human dimension is set to become a significant area for the gradual and comprehensive deepening of confidence and interaction among Member States for the peaceful, democratic and sustainable development of the peoples of the vast CICA family.



---

Секретариат

**Информационный материал по реализации мер доверия в  
человеческом измерении СВМДА в 2021–2024 гг.  
(к заседанию Комитета старших должностных лиц  
27 июня 2024 года)**

**Введение**

Реализация мер доверия в человеческом измерении является важным инструментом достижения целей СВМДА по обеспечению мира, многообразия и процветания в Азии. На фоне глобальной турбулентности содействие диалогу культур и цивилизаций, продвижение толерантности и инклюзивности, поощрение межчеловеческих контактов имеет все более актуальное значение для повышения уровня доверия между государствами-членами и расширения взаимодействия СВМДА.

В соответствии с п.1.8. Каталога мер доверия СВМДА и Решением Комитета старших должностных лиц (КСДЛ) (SOC/2022-II/DEC/1) от 15 июня 2022 г., Казахстанское председательство инициировало проведение обзора осуществления мер доверия в человеческом измерении в 2021-2024 гг. на заседании КСДЛ 27 июня т.г. в форме «тематической дискуссии». Целью настоящего документа является представление государствам-членам СВМДА информационного материала, который будет способствовать такой дискуссии.

**Концепции в человеческом измерении**

В Каталоге мер доверия СВМДА, обновленном в октябре 2021 г., в части «Человеческого измерения» не были выделены отдельные

приоритетные сферы. Меры доверия в рамках этого измерения осуществляются по пунктам 2.5.1-2.5.9.

В настоящее время человеческое измерение координирует Узбекистан, со-координаторами являются Индия, Казахстан, Китай и Кыргызстан. До 2020 года координатором человеческого измерения был Казахстан и со-координатором Кыргызстан.

### ***Процесс согласования концепции:***

Первый проект обновленной Концепции в человеческом измерении был подготовлен Узбекистаном в качестве координатора Человеческого измерения в мае 2021 года и в последующем был тщательно рассмотрен со-координаторами и согласован государствами-членами СВМДА.

В период с мая 2021 года по сентябрь 2022 года к проекту обновленной концепции свои комментарии представили 9 государств-членов (сокоординаторы Китай, Индия, Казахстан и Кыргызстан, а также другие государства-члены – Бахрейн, Иордания, Ирак, Россия и Турция) содержащие 16 предложений. После согласования Специальной рабочей группой (СРГ) документ был одобрен решением КСДЛ 11 октября 2022 года (доступен на сайте СВМДА по ссылке <https://s-cica.org/docs/2911257476514f2c89b1e4.pdf>).

В свою очередь план действий в человеческом измерении на 2023–2024 годы был обновлен по инициативе Узбекистана в мае 2021 года и согласован с государствами-членами в апреле 2023 года (доступен на сайте СВМДА по ссылке <https://www.s-cica.org/docs/2995037286662aa8545ccf.pdf>). По сравнению с предыдущим планом действий, актуальный план содержит инициативы Председательства Республики Казахстан Президента К.К.Токаева, озвученные на шестом Саммите СВМДА в 2022 году, в том числе проведение Слета лидеров волонтерских движений стран СВМДА под эгидой Молодежного совета в Астане и создание партнерской сети ведущих университетов СВМДА.

Кроме того, государства-члены дополнили план действий направлениями по обмену опытом в области науки, технологий и

образования, поддержке национальных институтов по правам человека, проведению заседания Диалога женщин-лидеров государств-членов СВМДА, а также сотрудничеству в области культурного наследия, включая создание фильма и организацию выставок с целью популяризации национальных культур государств-членов.

### **Проведённые мероприятия в человеческом измерении**

С 2021 года по состоянию на июнь 2024 года в человеческом измерении государства-члены провели 7 мероприятий, еще 4 мероприятия запланированы на вторую половину текущего года (Таблица 1). Важный вклад в реализацию мер доверия вносят регулярные заседания Молодежного совета СВМДА.

**Таблица 1. Проведенные мероприятия в человеческом измерении за период с 2021 по 2024 гг.**

<b>Год</b>	<b>Кол-во</b>	<b>Название</b>	<b>Организатор, даты</b>
2021	3	1. Международная видеоконференция «Роль молодежи в противодействии радикализму, экстремизму и терроризму».	Узбекистан (онлайн, 18.02.2021).
		2. Четвертое заседание Молодежного совета СВМДА.	Казахстан (онлайн, 18.06.2021).
		3. Семинар на тему «Трансформация образования в условиях пандемии: сотрудничество стран СВМДА».	Казахстан (онлайн, 28.06.2021).
2022	1	1. Пятое заседание Молодежного совета СВМДА в г.Астане.	Казахстан, (гибрид, 14-15.07.2022).

2023	3	1. Рабочее заседание в рамках Международного форума волонтеров «Перспективы развития волонтерства в странах СВМДА» в г. Астане.	Казахстан, (гибрид, 20-21.06.2023 г.).
		2. Форум по развитию молодежи СВМДА (в рамках содействия деятельности Молодежного Совета СВМДА), г. Пекин.	Китай, (гибрид, 31.08.2023 г.).
		3. Шестое заседание Молодежного совета СВМДА, г. Самарканд.	Узбекистан, (гибрид, 12-13.10.2023 г.).
2024	По состоянию на июнь 2024 года, в человеческом измерении не было проведено мероприятий. До конца 2024 года запланированы:		
	1. Мероприятие СВМДА в области волонтерства, панельная сессия «Продвижение волонтерской деятельности в интересах устойчивого развития на пространстве СВМДА» в рамках IX Международного молодежного форума «Евразия Global», г. Оренбург.	Россия.	
	2. Слет лидеров волонтерских движений стран СВМДА под эгидой Молодежного совета (и заседание Молодежного совета на министерском уровне), г. Астана.	Казахстан.	
	3. Панельная сессия для гос.членов СВМДА в рамках Межд.форума гражданского участия #МЫВМЕСТЕ, г. Москва.	Россия.	
	4. Семинар СВМДА «Обмен опытом в сфере волонтерства на пространстве СВМДА».	Россия.	

Среди состоявшихся мероприятий за вышеназванный период следует выделить активные страны, организовавшие мероприятия (координаторы и со-координаторы человеческого измерения). К примеру, Казахстан в качестве со-координатора человеческого

измерения и Председателя Молодежного совета организовал 4 мероприятия, Узбекистан в качестве координатора – 2 мероприятия, Китай в качестве со-координатора – 1 мероприятие.

Из 4 мероприятий, запланированных на 2024 год, 3 мероприятия планирует организовать Россия и 1 мероприятие - Казахстан в качестве Председателя Молодежного совета СВМДА.

***Можно отметить следующие позитивные аспекты проведенных мероприятий:***

*Активное участие государств СВМДА*

Несмотря на влияние пандемии, немало мероприятий состоялось с высокой явкой участников. К примеру, на Шестом заседании Молодежного совета (Узбекистан) приняло участие более 100 участников из 17 государств-членов. На Форуме молодежного развития (Китай) также участвовало порядка 100 делегатов из 18 стран СВМДА. На Пятом заседании Молодежного совета в 2022 (Казахстан) большое количество представителей гос.органов и молодежных объединений государств-членов собрались в гибридном формате.

*Востребованность*

- Регулярность заседаний Молодежного Совета (4-е, 5-е заседания – Казахстан, 6-е – Узбекистан), инициатива проведения Форума молодежного развития (Китай), а также актуальные рекомендации вышеназванных конференций демонстрируют востребованность СВМДА для государств-членов в развитии молодежной политики и изучении актуальных проблем современности с точки зрения интересов молодежи.
- Семинар на тему «Трансформация образования в условиях пандемии: сотрудничество стран СВМДА», организованный Казахстаном, дал возможность образовательным учреждениям государств-членов обменяться мнениями по преодолению трудностей в трансформации образовательной системы на онлайн формат в условиях пандемии.



- Узбекистаном была организована Международная видеоконференция «Роль молодежи в противодействии радикализму, экстремизму и терроризму», что позволило участникам поделиться прогрессивным опытом в сфере противодействия радикализации молодежи.

## **Новые инициативы в человеческом измерении**

### ***Партнерская сеть ведущих университетов (ПСВУ)***

Данная инициатива выдвинута в октябре 2022 года на Шестом Саммите СВМДА Президентом Казахстана К.К.Токаевым. Разработанная Министерством науки и высшего образования Казахстана Концепция ПСВУ была поддержана государствами-членами СВМДА и легла в основу проекта Меморандума о создании ПСВУ. Эксперты государств-членов приняли активное участие в составлении текста Меморандума в ходе онлайн экспертных встреч в ноябре 2023 года и в феврале 2024 года. Существенно были расширены области взаимодействия в рамках Меморандума. Как итог, текст Меморандума был одобрен на заседании КСДЛ (Решение КСДЛ SOC/2024-I/DEC/1 от 14 марта 2024) и рекомендован к принятию Советом министров иностранных дел (СМИД). В настоящее время в рамках заседания СМИД после принятия Меморандума планируется провести онлайн инаугурацию ПСВУ с участием ректоров номинированных университетов.

Активное участие государств-членов в ходе обсуждения названной Концепции и Меморандума по созданию ПСВУ свидетельствует о заинтересованности государств-членов в использовании площадки СВМДА для налаживания сотрудничества между университетами, включая обмен передовым опытом, академическую мобильность преподавателей и студентов, проведение совместных научных исследований и других мероприятий.

### ***Волонтерство***

В ходе Шестого саммита СВМДА президенты Казахстана и России выступили с инициативами задействования Совещания для продвижения волонтерства и реализации соответствующих проектов. В

2023 году Россия предложила принять Министерское заявление СВМДА о продвижении добровольчества. Данная инициатива была широко поддержана государствами-членами и 21 сентября 2023 года в г. Нью-Йорк на неформальном заседании СМИД принял Заявление о продвижении добровольчества в интересах устойчивого развития. В документе отражается приверженность государств-членов СВМДА поддержке волонтерства, особенно среди молодежи, как средства поощрения активного участия в общественной жизни. Принятие Заявления придало мощный политический импульс совершенно новому направлению деятельности СВМДА.

В соответствии с Заявлением на веб-сайте СВМДА создан специальный раздел, посвященный волонтерству, где публикуются политика, стратегии, исследования и передовой опыт государств-членов в области добровольчества. Модальности использования раздела были уточнены решением КСДЛ в марте 2024 года.

Казахстан, наряду с Россией, активно продвигает тематику волонтерства в СВМДА. В июне 2023 года в рамках Международного форума волонтеров в Астане была организована Панельная сессия по развитию волонтерства. В 2024 году в Астане состоится Слет лидеров волонтерских движений под эгидой Седьмого заседания Молодежного совета СВМДА на министерском уровне.

Согласно Плану СВМДА по реализации мер доверия на 2024 год, по инициативе России до конца года запланированы еще три мероприятия, посвященные волонтерству.

Активное вовлечение и участие государств-членов в мероприятиях по волонтерству свидетельствует о повышенном значении, которое государства-члены придают развитию справедливого и устойчивого общества с широким гражданским участием. Несомненно, продвижение волонтерской деятельности на площадке СВМДА будет содействовать созданию новых возможностей и инициатив для совместного улучшения жизни человечества, а также укрепления солидарности людей, разделяющих общие ценности.

## ***Права женщин***

На фоне таких глобальных вызовов, как замедление экономического роста, изменение климата, региональные конфликты, а также непростая обстановка в Афганистане, вопросу защиты прав женщин и девочек уделяется все более пристальное внимание государств-членов.

Одним из подтверждений этому является включение вопроса расширения прав и возможностей женщин в Решение шестого заседания Делового Совета и проект Годового плана Форума аналитических центров СВМДА на 2024 год (ожидается на утверждение на предстоящем КСДЛ).

На шестом пленарном заседании Делового совета СВМДА, состоявшемся в гибридном формате в Астане 13 ноября 2023 года с содержательным докладом о роли женского предпринимательства в сфере возобновляемых источников энергии, зеленого финансирования, и продовольственной безопасности выступила исполняющая обязанности структуры «ООН Женщины - Казахстан» Дина Амришева.

Кроме того, на данном пленарном заседании было принято решение о включении темы расширения прав и возможностей женщин в малом и среднем бизнесе в регионе СВМДА в повестку дня седьмого пленарного заседания Делового совета.

Вопросы по поиску возможностей сотрудничества в области гендерного равенства также поднимался в ходе онлайн встречи Генерального секретаря СВМДА с резидент-координаторами ООН в РК в январе 2024 года и в ходе встречи Генерального секретаря СВМДА с Региональным директором структуры ООН-женщины по Азиатско-Тихоокеанскому региону Алией Эль-Ясир в Бангкоке в апреле 2024 года.

Учитывая кроссплатформенный характер вопроса женских прав для решения ряда социальных проблем, а также достигнутый прогресс государств-членов, вопрос женских прав в настоящее время становится одним из ключевых сфер, на развитие которых направлены усилия государств-членов в человеческом измерении, и требует углубления синергии между консультативно совещательными-органами СВМДА.

С другой стороны: статистика проведенных мероприятий в человеческом измерении показывает, что несмотря на ряд позитивных подвижек по новым направлениям имплементации мер доверия этого измерения, на сегодняшний день человеческое измерение уступает по количеству проводимых мероприятий экономическому измерению, измерению новых вызовов и угроз и экологическому измерению.

Кроме того, такие сферы, зафиксированные в Плане действия, как «наука и техника», «культурное наследие», пока не были «затронуты» вовсе. Особенно это касается «культурного наследия» несмотря на то, что в Плане действия эта тема охватывает 7 пунктов (из 15 пунктов в общей сложности).

### **Общие выводы**

Расширенная тематика, качественная подготовка, активная вовлеченность участников и полученные хорошие отзывы от ряда мероприятий человеческого измерения могут свидетельствовать о востребованности площадки СВМДА и повышенном интересе государств-членов в ее использовании для расширения сотрудничества по человеческому направлению.

В условиях бурного развития информационных технологий, а также учитывая огромные человеческие ресурсы и богатое культурное и цивилизационное достояние, располагаемые государствами-членами СВМДА, человеческое измерение призвано стать важным направлением постепенного и всеобъемлющего углубления доверия и взаимодействия между государствами-члена на благо мирного, демократического и устойчивого развития народов обширной семьи СВМДА.



---

## Chairmanship of Kazakhstan

### **Modalities of the review of implementation of confidence building measures at the Senior Officials Committee meeting on 27 June 2024**

The Chairmanship, in accordance with paragraph 1.8 of the CICA Catalogue of Confidence Building Measures and the Senior Officials Committee (SOC) decision of 15 June 2022 (SOC/2022-II/DEC/1), intends to hold the review of the implementation of confidence building measures (CBMs) at the SOC meeting on 27 June 2024.

The review is proposed to be carried out in the format of a “thematic discussion”, which would help to substantially discuss and analyze the results, the experience gained and further prospects of implementation of CBMs in one of the five dimensions, as well as to update and give a new impetus to cooperation within the framework of CICA.

The Member States have already reviewed the implementation of CBMs in the economic dimension in 2022 and in the new challenges and threats dimension in 2023. This time the Chairmanship intends to focus the discussion on the activities in the human dimension held in the period from 2021 to 2024.

Therefore, the review of CBM implementation was included in the draft agenda of the SOC meeting on 27 June 2024 as a separate item “Annual review of the implementation of CICA confidence building measures with focus on the human dimension”.

**Objectives of the review:** Identifying the most effective CBMs for wider implementation and developing recommendations for further update of the existing CBMs and/or introduction of new CBMs into the human dimension.

**Review structure:** The Member States are invited to an active and meaningful discussion and analysis of the results, the experience gained and further prospects of implementation of CBMs in the human dimension.

The Chairmanship encourages the coordinator, co-coordinators and other interested Member States to submit reports and reviews based on their experience, including their own vision and recommendations, preferably in advance of the SOC meeting.

As a basis for discussion, the Chairmanship proposes the following:

- (a) CBMs in the human dimension specified in the Catalogue;
- (b) Available concept paper and action plan in the human dimension;
- (c) Available information on the outcomes of the events conducted in 2021–2024;
- (d) Reports and presentations by coordinators, co-coordinators and interested Member States;
- (f) Information material of the Secretariat on the implementation of CBMs in the human dimension.

The Chairmanship recommends that the Member States analyze the status of the concept paper and action plan and evaluate the events conducted in the human dimension in 2021-2024, as well as exchange views and opinions on new areas and activities in this dimension during the SOC review.

The Chairmanship expects the review to result in the following:

- Recommendations for updating existing CBMs and/or incorporating new ones into the human dimension.
- Recommendations on ways to further increase the quality and quantity of events conducted in the human dimension.